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فاجعه بزرگ در بازار فرش ایران
به گفته یکی از اعضــای اتاق بازرگانی، رقم صــادرات فرش ایران 
»فاجعه« است از بیش از یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار به ۵۰ میلیون 

دلار رسیده است.
رضی حاجــی آقامیری، عضو اتــاق بازرگانی ایران در گفــت و گو با ایلنا 
می گویــد ارقام صادرات فرش ایرانی »خجالت آور« و در حد »فاجعه« اســت.
حاجی آقامیری گفته است که در دهه شصت خورشیدی میزان صادرات فرش 
ایران »بیــش از یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار« بود، اما اکنون این رقم »به 
۵۰ میلیون دلار« کاهش یافته اســت که برای »کشوری که به عنوان پایتخت 

فرش جهان شناخته می شود«، »نزدیک به صفر« است.
عضو اتاق بازرگانی ایران همچنین گفته است که روند نزولی صادرات فرش 
ایران از زمان ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد آغاز شد و اکنون، در غیاب 
ایران، »رقبا بازار فرش را تصاحب کردند«.او از کشورهایی مثل هند، پاکستان 
و ترکیه به عنوان کشورهایی که اکنون حضور جدی در بازار فرش جهان دارند، 
نام برد و گفت: »اخیراً افغانستان هم به جمع این کشورها اضافه شده است.«

رشد ۲۳ درصدی صادرات ایران
 به ترکیه 

مدیرکل غرب آسیای سازمان توسعه تجارت ایران از رشد ۲۳ درصدی 
صادرات ایران به ترکیه و  گذشتن از مرز ۷ میلیارد دلار خبر داد.

به گزارش ســازمان توســعه تجارت، »فرزاد پیلتن« مدیرکل غرب آسیای 
سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به مبادلات تجاری ایران و ترکیه در سال 
۱۴۰۱ گفت: آمار دوازده ماهه سال ۱۴۰۱ گمرک ایران نشان می دهد صادرات 
ج.ا.ایران به ترکیه در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ با رشد ۲۳ درصدی از 
مرز ۷ میلیارد دلار عبور کرده و از ۶ میلیارد و  ۷۹ میلیون دلار در سال ۱۴۰۰ 

به مرز ۷ میلیارد و ۴۵۰ میلیون دلار در سال ۱۴۰۱ رسیده است.
وی افزود: این ســطح از صادرات موجب قرار گرفتن این کشــور در رتبه ۳ 
طرف هــای صادراتی ج.ا.ایران در جهان و رتبه ۲ صادرات به ۲۱ کشــور هدف 
توســعه صادرات ج.ا.ایران در ســال ۱۴۰۱ شده اســت.مدیرکل غرب آسیای 
سازمان توسعه تجارت ایران ادامه داد: مهمترین اقلام صادراتی ایران به عمان 
در ســال ۱۴۰۱ شامل گاز طبیعی، آلومینیوم، اوره، پلی اتیلن، کاتد و قطعات 
کاتدویک از مس، مفتولات از مس، شــمش و میله از آهن و فولاد و پلی اتیلن 

بوده است.
وی در ادامه یادآور شــد: واردات ج.ا.ایران از ترکیه نیز در ســال ۱۴۰۱ نیز 
نسبت به سال ۱۴۰۰ با ۱۵ درصد رشد از ۵.۲ میلیارد دلار در سال ۱۴۰۰ به 

حدود ۶ میلیارد دلار در سال ۱۴۰۱ افزایش پیدا کرده است.

بورس صعودی شد
شاخص کل بورس که در آخرین روز معاملاتی در هفته گذشته روندی 
نوســانی به خود گرفته بود، در نخســتین روز معاملاتی هفته جاری 

توانست دوباره صعودی شود.
به گزارش ایسنا، شــاخص کل بورس روزگذشته با ۲۳۶۳ واحد افزایش تا 
رقم دو میلیون و ۳۲۶ هزار واحد صعود کرد. شاخص کل با معیار هم وزن نیز 
۷۷۳۳ واحد صعود کرد و در رقم ۷۶۸ هزار و ۴۸۷ واحد ایســتاد. در این بازار 
یک میلیون معامله انجام شد که ۱۳۰ هزار و ۳۳۰ میلیارد ریال ارزش داشت. 
۶۱ درصد نمادهای بورســی امروز مثبت بودند که از میان آن ها سرمایه گذاری 
نفت و گاز و پتروشــیمی تامین نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر مثبت را 

روی بورس گذاشتند.
این درحالی است که شــاخص کل فرابورس دیروز با ۱۴۸ واحد کاهش تا 
رقــم ۲۹ هزار و ۵۹ واحد نزول کرد. معامله گران این بازار ۵۲۵ هزار معامله به 
ارزش ۲۳۸۹ میلیارد ریال انجام دادند. ۷۲ درصد نمادهای فرابورســی منفی 
بودند که از میان آن ها پتروشــیمی مارون و پلیمر آریاساســول نسبت به سایر 

نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی فرابورس گذاشتند.

اخبار کوتاه

بورس

گروه اقتصادی: وزیر صنعت، معدن و تجارت که یکبار 
در سال گذشته در جلسه استیضاح موفق به جلب 
اسلامی شده  شورای  مجلس  نمایندگان  اعتماد  رای 
بود، حالا که برای بار دوم در معرض اســتیضاح قرار 
گرفته و بیش از گذشــته خود را در معرض سقوط 
می بیند، تلاش خود برای فرار از استیضاح و ابقا در 
وزارتخانه را افزایش داده است. در همین راستا، نه 
تنها گــزارش جدیدی از عملکرد خود به مردم ارائه 
داده، بلکه با تلاش برای واردات خودروهای کارکرده 
خارجی، به دنبال تاثیرگــذاری در بازار خودرو، به 

عنوان مهمترین پاشنه آشیل وزارت صمت است.
اگرچه برخی رســانه های حامی وزیــر صمت از اعلام 
وصول نشدن استیضاح فاطمی امین خبر دادند اما مروری بر 
خبرها نشان می دهد که محمد رشیدی عضو هیئت رئیسه 
مجلس شــورای اســلامی در نشســت علنی روز دوشنبه، 
۲۸ فروردین ماه مجلس شــورای اسلامی، طرح استیضاح 
سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت را با ۴۰ 
امضا اعلام وصول کرد و هیئت رئیســه مجلس مطابق ماده 
۲۱۳ آئین نامه  داخلی مجلس، یک شنبه ۱۰ اردیبهشت را 

زمان برگزار جلسه استیضاح اعلام کرد.
در همین حال احمد رسولی نژاد عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با تسنیم، گفت: 
زمانی که اســتیضاح اعلام وصول می شــود طبق آئین نامه 
مجلس هیچ امضایی نه می تواند پس گرفته شود و نه اضافه 
شــود ازاین رو استیضاح وزیر صمت همان ۴۲ امضا را دارد.
وی افزود: متأســفانه برخی از رســانه ها درحال بی تقوایی 
هستند و دست به هرکار می زنند تا نمایندگان مجلس را از 
وظیفه اصلی خودشان که نظارت بر وزراست، منع کنند و 
با خبرسازی های فیک و غلط قصد بدنام کردن نام مجلس 
شــورای اسلامی را دارند.جالب اینجاست که برخی با اشاره 
به سخنان اخیر رهبر انقلاب درباره هماهنگی قوا، اینگونه 
نتیجه گرفته اند که مجلس نباید اســتیضاح کند. این خط 
خبری بویژه توســط خبرگزاری ایرنا، وابسته به دولت، در 
پیش گرفته شــده است. اما رســولی نژاد عضو کمیسیون 
صنایــع و معادن مجلس در گفتگو با خبرگزاری اصولگرای 
تسنیم با اشاره به صحبت های عید فطر رهبر معظم انقلاب 
اسلامی درباره هماهنگی بین قوا، گفت: متأسفانه برخی از 
همکاران بنده فرمایشات رهبر انقلاب را به درستی متوجه 
نشده اند و سعی دارند با تفاسیر غلط مسیر و وظیفه مجلس 
شــورای اسلامی را منحرف کنند رهبر انقلاب نفرمودند که 
نمایندگان از وظیفه خود دور یا کوتاهی کنند بلکه موضوع 

ایشــان هماهنگی در حل مســائل مردم بود.مصطفی رضا 
حســینی قطب آبادی نماینده مردم شــهربابک در مجلس 
شورای اسلامی نیز در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به انتشار 
اخباری در فضای مجازی مبنی بر منتفی شــدن استیضاح 
فاطمی امین، گفت: استیضاح وزیر صمت منتفی نشده و به 
قوت خود باقی است و روند آن در مجلس طی خواهد شد. 
او با بیان اینکه ۲ عامل می تواند باعث شــود که استیضاح 
در جلسه علنی مطرح نشــود، افزود: اول استعفای وزیر از 
سمت خود و دیگر جابه جایی وزیر است که می تواند باعث 
مطرح نشــد طرح در جلسه علنی شود.لذا زمانی که این ۲ 
اتفاق بیفتد، استیضاح محلی از اعراب ندارد.بنابراین شواهد 
حکایت از قطعی بودن استیضاح فاطمی امین دارد. به همین 
دلیل او تلاشهای خود را به سمت اقناع نمایندگان مجلس 
متمرکز کرده اســت این تلاشــهای بویژه مربوط به حوزه 
خودرو اســت که بیشــترین انتقادها را علیه عملکرد وزیر 

صمت به همراه داشته است. 

در همین راستا شامگاه یکشنبه »سیدرضا فاطمی امین« 
وزیر صنعت، معدن و تجارت، در گزارشی به مردم، وضعیت 
صنعت خودروســازی در پایان دولت قبــل )آنچه تحویل 
گرفت( و »اقدامات دولت ســیزدهم بــرای نجات صنعت 
بحران زده خودرو« را تشــریح کرد. مهمترین نکته در این 
گزارش، تاکید وزیــر صمت بر افزایش تولید خودرو و گذر 
از تولید یک میلیون دستگاه خودرو در یک سال است؛ اما 
آنچه در این گزارش نادیده گرفته شده، عدم تاثیر مثبت این 
افزایش تولید در کنترل قیمت خودرو بوده اســت. البته در 
این گزارش ذکر شده »اگرچه عرضه خودرو در سال ۱۴۰۱ 

تا حد مناسبی افزایش یافته اما به علت کاهش تولید و توقف 
واردات از ســال ۱۳۹۷، تقاضای انباشته ای که از سال های 
قبل ایجاد شــده، بازار خودرو را نامتوازن کرده اســت.«در 
بخش جمع بنــدی این گزارش آمــده: »صنعت خودروی 
کشور مســائل متعددی دارد و برای حل این مسائل، یک 
برنامه چهارساله طراحی شده که در حال اجرا است؛ تاکنون 
یک ســال و نیم از آن اجرای برنامه صنعت خودرو گذشته 
است. در گام اول نقشه راه اصلاح صنعت خودرو، تمرکز بر 
خنثی کردن تحریم هــا، افزایش و پایداری تولید بود که با 
توفیق الهی این هدف تا حد قابل قبولی محقق شده است. 
در گام دوم که از ابتدای امسال آغاز شده، تمرکز بر کیفیت 
و بهره وری اســت؛ ارتقای کیفیت با تمرکز بر ایمنی، تولید 
محصولات جدید و رضایت مشــتری و افزایش بهره وری با 
تمرکز بر کاهش قیمت تمام شــده خودرو. در حال حاضر 

مساله »قیمت خودرو« شدت بیشتری یافته است.« 
در واقع گزارش وزارت صمت هم پذیرفته که مهمترین 

موضوع مورد توجه مردم قیمت خودرو است. 
به همین دلیل چند »اگــر« و چند برنامه برای کنترل 
قیمت خودرو ذکر شــده: ۱. اگر در نیمه دوم سال ۱۴۰۱ 
جنگ ارزی آغاز نمی شــد و نــرخ ارز افزایش غیرمتعارفی 
نمی یافــت؛۲. اگر کاهش تولید در ســال های قبل درمان 
می شــد و خودروهای اقتصادی به سبد محصولات اضافه 
می شــدند؛۳. اگر موانع واردات خودرو برداشته می شد؛۴. 
اگر مالیات بر عایدی ســرمایه و عرضــه خودرو در بورس 
کالا اجرایی می شد؛شاهد شرایط کنونی نبودیم؛ این اگرها 
مربوط به گذشــته است؛ اما باید کارهایی برای جبران این 

»نشده ها« انجام داد. مهم تریم محورهای کاری عبارتند از: 
۱. با افزایش تولید و واردات )نو و کارکرده(، عرضه افزایش 
یابد؛۲. تقاضای کاذب با ابزارهای مالیاتی )مالیات بر عایدی 
سرمایه( کاهش یابد؛۳. شفافیت بازار با الزام ثبت معاملات 
خودرو در ســامانه جامع تجارت افزایش یابد.در ادامه این 
گزارش آمده اســت: »برنامه تولید سال جاری بیش از یک 
میلیون و ۷۰۰ هزار دســتگاه بوده و تاکنون ثبت سفارش 
۱۰۰ هزار دســتگاه خودرو برای واردات انجام شــده است. 
همچنین لایحه دوفوریتــی واردات خودروهای کارکرده و 
رفع برخی از موانع خودروهای نو، در دولت مصوب شــده 
و مجلس شورای اسلامی انشــالله آن را در دستور کار قرار 
خواهد داد؛ مالیات بر عایدی سرمایه در دستور کار مجلس 
شــورای اسلامی قرار داشته و زیرساخت های اجرایی آن در 
مراحل نهایی اســت و بلافاصله پس از ابلاغ قانون، اجرایی 
می شود. زیرساخت معاملات الکترونیکی خودرو و ثبت در 
سامانه جامع تجارت ایجاد شده و با همکاری فراجا اجرایی 
خواهد شد.«کارشناسان، تولید ۱.۷ میلیون خودرو در سال 
جاری را با توجه به زیرســاختهای موجود، بســیار دشوار 
ارزیابی می کنند.  ضمن این که نه میزان تولید و نه میزان 
واردات به حدی نخواهد بود که به نیاز داخلی پاســخ داده 
و مانع از رشــد هر چه بیشتر قیمتها شود.  واردات خودرو 
هم با تعرفه های بالا، نمی تواند رقابتی با خودروهای داخلی 

ایجاد کرده و قیمتها را تعدیل کند.
وزیر صمت روز چهارشــنبه ۳۰ فروردین، در حاشــیه 
جلســه دولت در جمــع خبرنگاران گفته بــود: لایحه دو 
فوریتی واردات خودروهای کارکرده در دولت تصویب شد. 
به گفته وی واردات خودروهای کارکرده نیاز به قانون دارد 
که لایحــه دو فوریتی واردات این خودروهــا در دولت به 
تصویب رسید و در دستور کار مجلس شورای اسلامی قرار 
خواهد گرفت.وقتی یک خودروی تصادفی بی ام دبلیو مدل 
شش ســال پیش در ایران، با قیمتی چند برابر قیمت روز 
این خودرو در جهان به فروش می رسد نمی توان به واردات 
خودروی کارکرده با تعرفه هــای کنونی و قیمتهای بالا و 
البته کیفیت نامشخص، امید بست. همین حالا خودروهای 
چینی در کشــورهای همسایه با قیمتی کمتر از نصف این 
خودروها در ایران به فروش می رسد. اما نه تنها خودروهای 
وارداتی در ایران قیمت بالایی دارد، بلکه خودروهای داخلی 
نیز با رشد روزافزون قیمتها، برای اغلب مردم دست نیافتنی 
شــده اند. در چنین شرایطی بعید است وزیر صمت بتواند 
بازار خودرو را سر و سامان دهد و اصلا بتواند برای بار سوم، 

اعتماد نمایندگان مجلس را جلب کند.

در حالی که سال گذشــته، بنادر و گمرکات کشور 
شــاهد افزایش بی سابقه رســوب کالاهای اساسی 
بودند اما همچنان وضعیت لایحه پیشگیری از رسوب 
کالا در مبادی ورودی کشور بلاتکلیف و معطل مانده 

است.
به گزارش خبرنگار مهر، رسوب کالا به خصوص کالاهای 
اساسی و نهاده های دامی در گمرکات کشور چالشی است که 
همواره در سال های اخیر مشکلات فراوانی برای بخش های 
تولیدی به ویــژه مرغ و تخم مرغ ایجاد کــرده و نتیجه آن 
کاهش عرضه و افزایش قیمت محصولات وابسته بوده است. 

بررسی ها نشان می دهد، رسوب کالا در گمرکات کشور طی 
سال ۱۴۰۱ افزایش داشته است؛ به طوری که بر اساس اعلام 
مقامات گمرک در بهمن ماه ســال گذشــته ۸ میلیون تن 
کالای اساسی و واسطه ای در بنادر کشور در انتظار ترخیص 
بوده اســت.باتوجه به آمار تجارت خارجی در ســال ۱۴۰۱، 
ارزش هر تن کالای وارداتی به کشور حدود ۱۶۰۰ دلار بوده 
است، بنابراین چیزی حدود ۱۲.۸ میلیارد دلار کالا در بنادر 

و گمرکات کشور، منتظر ترخیص بوده که هر روز تأخیر در 
آن ارزش و کیفیت ایــن کالاها را کاهش می دهد و تبعات 
اقتصادی زیادی را به دنبال خواهد داشت.بر اساس گزارش 
بازوی پژوهشی مجلس، که در انتهای سال گذشته منتشر 
شد؛ دپوی کالاهای اساسی در بندر امام خمینی )ره( از دی 
۱۴۰۰ تا دی ماه ۱۴۰۱، حدود ۳۳ درصد افزایش داشــته 
است. از مجموع ۳ میلیون و ۵۰۷ هزار تن کالاهای اساسی 

دپو شده، ۲ میلیون و ۷۵۱ تن معادل ۷۸ درصد آن مربوط 
به نهاده های دامی شــامل )دانه جو، دانه ذرت، کنجاله سویا 
و دانه های روغنی( است. چنانچه مقادیر موجود در لنگرگاه 
و پای اســکله هم به مقادیر موجــودی نهاده های دامی در 
انبار اضافه شــود، مجموع نهاده های دامی در انبار، لنگرگاه 
و پای اســکله ۴ میلیون و ۶۴۵ هزار تن خواهد بود. رسوب 
نهاده در بنادر کشور باعث شده برخی از بخش های تولیدی 
نظیر مرغداران گوشتی کشور از نظر دسترسی به نهاده های 
دامــی در مضیقه جدی قرار گرفته و به دلیل هزینه های بالا 

میزان تولید کاهش یابد.

از گزارش به مردم تا ارائه لایحه واردات خودروهای کار کرده 

آخرین تلاش های وزیر صمت برای فرار از استیضاح

افزایش رسوب کالاهای اساسی در مبادی ورودی

یادداشت

حمله به زیرساخت های ســایبری را می توان 
حمله بــه آرامش روانی جامعه تفســیر کرد که 
در صــورت عدم مدیریت جدی، می توانســت به 

هرج ومرج بیشتر هم تبدیل شود.
اگر به این رویداد با چنین دیدگاهی نگریسته 
شــده و به زبان ســاده تر، صورت مسئله درست 
تعریف  شود؛ می توان امیدوار بود که در راستای 
پیشــگیری از وقوع و تکرار چنیــن رویدادهایی 
برنامه ریزی هایی بســیار جدی تر و راهبردی تر از 
طرف مسئولان امر صورت گیرد.همان گونه که در 
ارزیابی چنــدی پیش مرکز پژوهش های مجلس 
درباره مخاطرات چنین حمله هایی آمده اســت؛ 
زیرســاخت های ســایبری همچون لایه زیرین 
درگاه های خدمات، نیازهای حیاتی جامعه است 
و با خدشــه و اشِــکال در این زیرساخت ها، در 
عمل زیرساخت های پشــتیبانِ نیازهای روزمره 
شــهروندان مانند بــرق، آب، مخابــرات و حتی 
اینترنــت دچار اختــلال خواهد شــد. درنتیجه 
ارزیابی امنیت سایبری این زیرساخت ها براساس 
یک نقشــه جامع زیرساختی در کشــور به ویژه 
متناســب با طرح آمایش سرزمین ضروری است.
فضای ســایبری و امنیت چنین فضایی به عنوان 
یکــی از مهم تریــن زیرســاخت های حیاتی هر 
کشــور، در جهانی که با شــتابی شگرف به سوی 
یک دهکــده کوچک اطلاعــات در حال حرکت 

است اهمیت ویژه یافته است.
واقعیت آن اســت که ایران هم مانند بسیاری 
از کشــورهای دیگر در تلاش اســت تــا به این 
دهکده هوشــمند با فناوری های نوین، بپیوندد 
و مســیر راحتی را برای انجام امور روزمره مردم 
فراهم کند. پیچیدگی های ایــن دنیای نوین اما 
به قدری زیاد اســت که شــناخت هریک از آن ها 
نیازمند تخصــص و دانش خاص اســت. زمانی 
که کشور و ســرزمینی تصمیم به حضور در این 
دهکده می گیرد بایــد در بالاترین حد ممکن در 
حراست از زیرساخت های خود بکوشد و هرلحظه 
دانــش و تخصص خــود را در این زمینه افزایش 
دهد.در اهمیت ایــن موضوع، مرکز پژوهش های 
مجلس در گزارش خود تصریح کرده اســت که 
هوشمندسازی سیســتم های کنترل صنعتی که 
مرکز اصلی کنترل و پایش اطلاعات در بسیاری 
از زیرساخت های حیاتی مانند سدها، نیروگاه ها، 
پالایشگاه ها و کارخانجات صنعتی و غیره هستند 
سبب شــده اســت که امنیت چنین فضایی به 
یکی از مهم ترین دغدغه های دولت ها از یک ســو 
و صاحبان این صنایع از سوی دیگر تبدیل شود. 
این مرکز از دولت ها خواسته است سرمایه گذاری 
 )CIP(در حوزه حفاظت از زیرساخت های حیاتی
را افزایش داده و به این مهم توجه اساسی داشته 
باشند.اگر رویدادهای اخیر را به عنوان تجربه تلخ 
کشور از هجوم سایبری تفســیر کنیم؛ می توان 

دیگر ابعاد این اتفاق را هــم موردتوجه قرار داد. 
ابعادی چــون نحوه اطلاع رســانی درباره حمله 
سایبری. در پی این حادثه، خبرهای منتشرشده 
در فضای مجــازی و حتی خبرگزاری های معتبر 
چنان آشــفته بود که بارها مورد تایید و تکذیب 
قرار گرفت و بار دیگر نشــان داد که نخستین و 
مهم ترین موضوع در حراســت از امنیت سایبری 
و زیرســاخت ها در کشور، مشخص شدن شخص 
یا نهاد مســئول این حفاظت اســت.در توضیح 
آشفتگی اطلاع رســانی و قبول مسئولیت حادثه 
حمله سایبری به زیرساخت ها در کشور، گزارش 
مرکز پژوهش ها قابل تأمل اســت. در این گزارش 
چهار نهــاد متولی ایــن حوزه قــرارگاه پدافند 
سایبری سازمان پدافند غیرعامل، مرکز مدیریت 
راهبردی افتای ریاست جمهوری )امنیت فضای 
تبادل اطلاعــات(، وزارت ارتباطات و پلیس فَتا 
معرفی شده و آمده است: براساس سند پیشگیری 
و مقابله با حوادث فضای مجازی مصوب چهل و 
چهارمین جلسه شورای عالی فضای مجازی، آن 
دسته از حوادث فضای مجازی که درحوزه مردم، 
کسب وکارهای خصوصی و مؤسسات غیردولتی و 
غیر زیرساختی به وقوع می پیوندد، توسط نیروی 
انتظامی جمهوری اســلامی، آن دسته از حوادث 
فضای مجازی کــه در حوزه دســتگاه های غیر 
زیرساختی رخ می دهد، از طریق وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات و آن دســته از حوادثی که 
در حوزه دســتگاه های زیرساختی اتفاق می افتد 
توسط مرکز مدیریت راهبردی افتا مورد رسیدگی 
قرار خواهد گرفت. این در حالی اســت که قانون 
تشــکیل ســازمان پدافند غیرعامل همچنان به 

تصویب مجلس نرسیده است.
همچنیــن ایجاد آمادگــی لازم در عالی ترین 
ســطح به منظور صیانت از زیرساخت های حیاتی 
در برابر حملات اینترنتی و دفاع مناسب در برابر 
هرگونه حمله در چارچوب مصوبات شورای عالی 
فضای مجازی به کمیســیون عالی امنیت مرکز 
ملی فضای مجازی سپرده شــده و از سوی دیگر، 
ابلاغیه هــای مرکز مدیریت راهبــردی افتا برای 
کلیه دســتگاه های موضوع ماده ۲۹ قانون برنامه 
ششم الزام آور نیســت. درنتیجه با یک آشفتگی 
ســازمانی و پراکندگی اداری روبه رو هستیم که 
موازی کاری و تداخل مأموریتی و خنثی ســازی 
مأموریتــی را به دنبــال دارد.در دهکده پیچیده 
مورداشــاره و باوجود شــتابی غیرقابل تصور در 
انتقال دانش از یک ســو و اقدامات خرابکارانه در 
چنین فضایی از ســوی دیگر، بی سامانی متولی 
حــوزه و عــدم اطلاع رســانی درســت و مکفی 
می توانــد فاجعه آفریــن باشــد و ازآن رو باید با 
اتخاذ یک رویکرد ایجابی و براســاس اتکا بر توان 
داخلــی، مبتنی بر مقررات حداقلی و براســاس 
یک نگاه دقیق و فراگیر نســبت به برون سپاری 
برخی اقدامات حفاظتی و ســخت افزاری موضوع 
هوشمندسازی و امنیت فضای سایبری موردتوجه 

نهادهای مسئول قرار گیرد.
پیشــنهاد مرکز پژوهش های مجلس در این 

زمینه می تواند راهگشــا باشد. این مرکز تصریح 
کرده است که باید در فضای استارتاپی پدیدآمده 
امــروز، از توان بــالای چهره ها و شــرکت های 
دانش بنیان هم راستا با اعتماد به خلاقیت و دانش 
آنان و البته سطح بندی برون سپاری استفاده کرد 
و با نگاه پیش دستانه، زمینه  شکل گیری صنعت 
امنیت ســایبری در بخش خصوصــی را فراهم 
نمود. اگرچه اهمیت الکترونیک ســازی خدمات 
نباید ملاحظات  زیرســاخت ها  آنلاین ســازی  و 
حفاظتی و دقت های امنیتــی را کمرنگ کند و 
از ســویی دیگر، ارائه هرگونــه خدمات در حوزه 
زیرســاخت را از بخــش خصوصــی منــع کرد.
تجربه های پیدا و پنهان حمله های ســایبری در 
نقاط مختلف جهان باردیگر همه گیری و جهانی 
بودن چنین تهدیداتی را یادآور شــد و مرور این 
تجربه ها به ویژه در کشورهای مدعی چون آمریکا 
حکایت از آن دارد که سیاه چاله حملات سایبری 
و هــک اطلاعات امنیتی نمی توانــد در مرزهای 
بماند.ایالات متحده  محــدود  خاص  ســرزمینی 
آمریکا ماه مه دو ســال گذشــته )اردیبهشــت 
۱۴۰۰( تازه ترین حمله هکری به خطوط انتقال 
ســوخت خود را تجربه کرد که طی آن شــرکت 
»کولونیال« آمریکا موردحملــه باج  افزاری یک 
گــروه هکری ســاکن در اروپای شــرقی به نام 
»دارک ســاید« قرار گرفــت و از کار افتاد؛ خط 
لوله ای که روزانه ۵/۲ میلیون بشــکه معادل ۴۵ 
درصد از نیاز بنزین، دیزل و سوخت جت ساحل 
شــرقی ایالات متحده را تأمین می کرد. این هک 
موجب اعلام وضعیت اضطراری از ســوی دولت 
شــد و جوبایدن رئیس جمهــوری آمریکا از ابعاد 

احتمالی این حادثه ابراز نگرانی کرد. 
هکرها ۱۰۰ گیگابایت از اطلاعات این شــبکه 
را در اختیار گرفتند تا باج اعلام شــده از ســوی 
شرکت تأمین شود؛ در غیر این صورت، اطلاعات 
ســرورهای این شــرکت را روی اینترنت منتشر 

می کردند. 
درنتیجــه  این حمله، ابتــدا کل عملیات این 
خط لوله متوقف شد و بیش از ۱۰ هزار جایگاه و 
پمپ بنزین در سراسر جنوب شرقی آمریکا به ویژه 
ایالت های کارولینا، ویرجینیا و جورجیا با کمبود 
سوخت مواجه شــدند.حمله های سایبری و هک 
اطلاعــات حتی به رژیم هــای هکری چون رژیم 
صهیونیستی هم مصونیت نداده و روز پنجم آبان 
روزنامه صهیونیستی »یدیعوت آحارونوت« خبر 
از تکرار پدیده هک در سرزمین های اشغالی داد 
و نوشــت: »گروه هکری موسوم به عصای موسی 
فایل های اطلاعاتی مربوط به ارتش اســرائیل را 
هک و افشا کرد که شامل اطلاعات صدها سرباز 
بوده اســت.«مُرداب هجمه به اطلاعات هوشمند 
و سایبری کشــورها روزبه روز قربانیان بیشتری 
خواهــد گرفت مگــر آنکه کشــورهای جهان به 
این پدیده به عنوان تهدیــدی برای صلح جهانی 
نگریسته و در پی کاســتن از تعداد و تبعات آن 

باشند.
منبع: خبرآنلاین

ایران و صنعت امنیت سایبری

مجمع  عمومی  عادی و فوق العاده سالیانه شرکت 
سنگ آهن گهرزمین برای سال مالی منتهی به ۳۰ 
آذر ۱۴۰۱ با حضور بیش از ۹۴ درصد سهامداران 

در هتل المپیک تهران برگزار شد.
مجمع   عمومی عادی و فوق العــاده »کگهر« با 
حضور مدیرعامل، اعضاء هیات  مدیره، حســابرس 
ویژه و نماینده سازمان بورس و بیش از ۹۴ درصد 

سهامداران برگزار و مصوب شد که 
به ازاء هر سهم ۴۰۰۰ ریال سود به 

سهامداران اختصاص یابد.
همچنیــن در مجمع فوق العاده 
اساســنامه  تطابق  درباره  »کگهر« 
شــرکت با نمونه اساسنامه سازمان 
بــورس تصمیم گیــری و در پایان 

موارد به تصویب حاضران رسید.
از دیگــر تصمیماتی که در این 
مجمع  به تصویب حاضران رســید 

این بود که افزایش ســرمایه در گام اول منوط به 
تائید طرح های توســعه ای شرکت و در گام بعدی 

مشروط به تامین منابع پرداختی است.
سود خالص ۱۱ هزار و ۷۰۰ میلیاردی کگهر 

در سال گذشته
مدیرعامل گهرزمیــن در ابتدای این مجمع از 
ســهامداران بابت پشــتیبانی از شرکت طی سال 
گذشته به خصوص سهامداران عمده و هیات مدیره 

شرکت تقدیر و تشکر نمود.

وی در ادامه به ســود خالص ۱۱ هزار و ۷۰۰ 
میلیارد تومانی شرکت در سال گذشته اشاره نمود 
و گفــت: طبق آمار و ارقام ارائه شــده در بورس، 
شرکت در سال گذشــته ۱۱ هزار و ۷۰۰ میلیارد 
تومان سود خالص داشته است. البته توقع شرکت 
بیش از این رقم بود، اما تحقق همین مقدار هم در 
سطح کشور و در بین شرکت های معدنی  و صنعتی 

قابل  توجه و نمونه اســت. اقدامات خوبی در این 
خصوص انجام شده است؛ به خصوص شرکت یک 
میلیون و ۷۰۰ هزار تن صادرات گندله  داشت که 
در بین دیگر صادرکنندگان میانگین قیمت بهتری 

داشته است.
وی در ادامــه افــزود: افزایش حق  الســهم و 
حق  الانتفاع سازمان ایمیدرو نکته مهمی است که 
افزایش چشمگیری داشته است در حالی که اصلا 

توقع این حد از افزایش را نداشتیم.

وی همچنین عنوان نمود: آبگیری از باطله هایی 
که از کارخانه ها خارج می شــود نیز مســأله مهم 
دیگری است که در این زمینه پیشرفت های خوبی 
داشته ایم و فکر می کنم تا یک سال آینده وارد مدار 
تولید شــود که به موجب آن بخش مهمی از آب 
مورد نیــاز کارخانه که در حــدود ۳ میلیون متر 
مکعب در سال اســت به کارخانه ها برگشت داده 
می شــود و با توجه به اینکه آبی که از 
خلیج فارس به منطقه منتقل می شود 
با قیمت گزافی به دســت ما می رسد، 
ســودآوری خوبی هم برای شرکت به 
همــراه خواهد داشــت. از طرف دیگر 
عــلاوه بر کاهش هزینه ها، از هدررفت 

آب نیز جلوگیری می نماید.
مدیرعامــل گهرزمیــن همچنین 
خاطرنشان کرد: برای اینکه شرکت در 
آینده ســایت های دیگری را راه اندازی 
نمایــد و گهرزمیــن ۲ و ۳ و ۴ داشــته باشــیم، 
پروژه های بسیار خوبی در شهرستان بردسیر آغاز 

شده است.
مدیرعامل شرکت سنگ آهن گهرزمین از دیگر 
برنامه های توسعه ای این شرکت به معدن جانجا، 
پهنه جبال بارز، منطقه مکران و... اشاره کرده و در 

پایان پیشنهاداتی را ارائه نمود.
این مجمع در پایان با طرح پرســش و پاسخ از 

سوی سهامداران و حاضرین به پایان رسید.

در مجمع  عمومی  عادی و فوق العاده »کگهر« صورت گرفت؛

تقسیم ۴۰۰۰ ریال سود به ازاء هر سهم
سهامداران »کگهر« دست پر از مجمع برگشتند

طبق آمار و ارقام ارائه شــده در بورس، شرکت در سال 
گذشــته ۱۱ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان سود خالص داشته 
است. البته توقع شــرکت بیش از این رقم بود، اما تحقق 
همین مقدار هم در ســطح کشــور و در بین شرکت های 

معدنی  و صنعتی قابل  توجه و نمونه است

سجاد عابدی


